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Protokół Nr XVI/04 

z obrad Sesji Rady Miejskiej w Choroszczy 

w dniu 29 grudnia 2004 r. 
 

 

 

Godzina rozpoczęcia: 10.05 

Godzina zakończenia : 14.10 

 

 

Miejsce obrad : sala konferencyjna Urzędu Miejskiego w Choroszczy 

 

 

Obecni na posiedzeniu: 

 

1. Dąbrowski Jacek 

2. Tymiński Piotr 

3. Kraśniki Tomasz 

4. Bogdan Antoni 

5. Perkowski Andrzej 

6. Rojecki Witold 

7. Szydłowski Romuald 

8. Borowski Marek 

9. Błażkowski  Krzysztof 

10. Dojlida Piotr 

11. Siemieniuk Jerzy 

12. Werpachowski Aleksander 

13. Półkośnik Adam 

14. Radłowski Adam 

15. Wardziński Robert 

 

 

Ponadto w posiedzeniu uczestniczyli: 

 

1. Stefan Bielski –Zastępca Burmistrza Choroszzy 

2. Teresa Lenczewska – Skarbnik Gminy 

3. Tadeusz Oniśko – Radca Prawny 

4. Sołtysi i Przewodniczący Zarządów Osiedli  

5. Mieszkańcy miasta i gminy 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 2 

 

 

Porządek obrad XVI  Sesji: 

1. Otwarcie obrad  

2. Zatwierdzenie porządku obrad. 

3. Przyjęcie protokołu z poprzedniej Sesji. 

4. Interpelacje i wnioski. 

5.  Dokonanie zmian budżetu gminy na 2004 rok. 

a/ wystąpienie Burmistrza 

b/ dyskusja 

c/ podjęcie uchwały. 

6. Rozpatrzenie projektu budżetu gminy na 2005 rok. 

a/ wystąpienie Burmistrza 

b/ dyskusja 

7. Ustalenie trybu postępowania o udzielenie dotacji, sposobu jej rozliczania 

oraz zasad kontroli zleconego zadania z budżetu gminy podmiotom nie 

zaliczanym do sektora finansów publicznych. 

a/ wystąpienie Burmistrza 

b/ dyskusja 

c/ podjęcie uchwały. 

8. Przyjęcie programu współpracy z organizacjami pozarządowymi oraz innymi 

podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego w roku 2005. 

a/ wystąpienie Burmistrza 

b/ dyskusja 

c/ podjęcie uchwały. 

     9. Dokonanie zmiany uchwały w sprawie szczegółowych zasad trybu i umarzania, 

odroczeń lub rozkładania na raty należności pieniężnych do których nie 

stosuje się przepisów ustawy Ordynacji podatkowej. 

a/ wystąpienie Burmistrza 

b/ dyskusja 

c/ podjęcie uchwały. 

     10. Ustalenie wysokości diet oraz zasad ich wypłaty wiceprzewodniczącemu 

Rady Miejskiej, przewodniczącym Komisji Rady Miejskiej i ich zastępcom 

oraz radnym Rady Miejskiej. 

a/ wystąpienie Burmistrza 

b/ dyskusja 

c/ podjęcie uchwały. 

       11. Dokonanie zmiany uchwały Rady Miejskiej w sprawie zatwierdzenia taryf 

na zbiorowe zaopatrzenie w wodę i zbiorowe odprowadzanie ścieków. 

a/ wystąpienie Burmistrza 

b/ dyskusja 

c/ podjęcie uchwały. 

        12. Podjęcie uchwały intencyjnej w sprawie zmiany miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego miasta i gminy Choroszcz. 

a/ wystąpienie Burmistrza 

b/ dyskusja 

c/ podjęcie uchwały. 

        13. Rozpatrzenie udzielenia pełnomocnictwa dyrektorom szkół na terenie gm. 

Choroszcz do zatwierdzania projektów współfinansowanych  z Europejskiego 

Funduszu Społecznego. 
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a/ wystąpienie Burmistrza 

b/ dyskusja 

c/ podjęcie uchwały. 

        14. Rozpatrzenie sprawy dotyczącej powiększenia składu osobowego Komisji 

Rewizyjnej. 

a/ wystąpienie Burmistrza 

b/ dyskusja 

c/ podjęcie uchwały. 

       15. Uchwalenie planu pracy Komisji Rewizyjnej na 2005 rok. 

a/ wystąpienie Burmistrza 

b/ dyskusja 

c/ podjęcie uchwały. 

        16. Informacja Komisji Oświaty, Kultury i Bezpieczeństwa Publicznego  z 

działalności za rok 2004. 

        17. Informacja Komisji Gospodarki, Finansów i Rolnictwa z działalności za rok 

2004. 

        18. Zapytania i wolne wnioski. 

        19. Zakończenie obrad Sesji. 

 

mmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmm 

 

 

Ad. 1 – 

 

 Przewodniczący Rady Miejskiej w Choroszczy Choroszcz. Romuald 

Szydłowski otworzył obrady XVI Sesji Rady Miejskiej w Choroszczy. 

Powitał przybyłych na spotkanie, poczym stwierdził, że ilość radnych zabezpiecza 

regulaminowe qworum dla podejmowania prawomocnych decyzji i uchwał. 

Obecnych 15 radnych. 

 

 

 

Ad. 2 – 

 

 Następnie Przewodniczący Rady odczytał porządek obrad, który został 

doręczony radnym przed Sesją. 

 

Propozycje do projektu porządku obrad zgłosili: 

 

Jerzy Ułanowicz – 

Proponuje uzupełnić porządek obrad Sesji o następujące punkty dotyczące: 

1) zmiany uchwały w sprawie określenia stawek podatku od środków  

transportowych oraz w sprawie zwolnień w podatku od środków 

transportowych – konieczność wprowadzenia tych punktów wynika z 

orzeczeń Regionalnej Izby Obrachunkowej  w Białymstoku w 

stosunku do uchwał podjętych w przedmiotowych sprawach na 

poprzedniej Sesji – chodzi o drobne uwagi, które Rada powinna 

rozpatrzyć. 

2) Zdjąć z porządku obrad sprawę dotyczącą uchwały intencyjnej w 

sprawie zmiany miejscowego planu zagospodarowania 
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przestrzennego miasta i gminy Choroszcz - na terenach wiejskich jest 

szereg działek wiejskich będących własnością komunalną , ale to wsie 

decydują o zbyciu bądź też nie tego majątku. Przy wprowadzeniu 

zmian do planu chcemy uwzględnić te działki wiejskie. Temat ten nie 

jest przygotowany przez poszczególne wsie – mamy przygotowane 

wykazy i zwracamy się z prośbą do sołtysów, radnych ażeby 

poszczególne działki należące do każdej wsi poddać analizie. Te , 

które już są przeznaczone w planie – należy podjąć decyzje o ich 

sprzedaży, natomiast te które są rolne – należy zastanowić się nad ich 

przekształceniem w celu późniejszego sprzedania jako budowlane. 

Chodzi o zdobywanie dodatkowych pieniędzy do budżetu. Środki 

zdobyte ze sprzedaży wspomnianego majątku zostałyby wykorzystane 

na potrzeby każdej wsi. Termin podjęcia ostatecznych decyzji 

ustalilibyśmy na koniec stycznia 2005 r. . Dotyczy to także zmian do 

planu zagospodarowania przestrzennego – wnioski nadal wpływają. 

Musimy dokonać szczegółowej ich analizy ażeby podjąć wymaganą 

uchwałę intencyjną . Tu również przyjmujemy date graniczną – pod 

uwagę będą brane wnioski, które wpłyną do końca stycznia 2005 r. 

Drugi powód – to przygotowanie uchwały intencyjnej, w tej chwili 

zmieniły się przepisy. Poprzednio podejmowało się uchwałę 

intencyjną i analizowało się wszystkie wnioski: czy spełniają warunki 

na przekształcenie czy też nie. W tej chwili, zgodnie z nowelizacją 

ustawy o zagospodarowaniu przestrzennym, wcześniej trzeba dokonać 

analizy wszystkich zgłoszonych wniosków – czy są zgodne ze 

studium, czy można przeznaczyć je na tereny budowlane – tego 

wymaga wojewoda. Jest to ogrom pracy i na dzisiejszą Sesję nie 

jesteśmy przygotowani do podjęcia tej uchwały. 

 

Antoni Bogdan – 

Wniosek o przesunięcie pkt. 14 - dotyczącego powiększenia składu osobowego 

Komisji Rewizyjnej – jako pkt. 8. Jest to punkt ważny dla grupy radnych, a 

jest on rozpatrywany późno, gdy wszyscy będą zmęczeni. 

 

Piotr Tymiński – 

Zwrócił uwagę, że na poprzedniej Sesji proszono by nie ograniczać czasu trwania 

Sesji – tymczasem znowu jest ustalona godzina zakończenia Sesji z uwagi na 

spotkanie opłatkowe. Nie rozumie tego. 

 

Romuald Szydłowski – 

Wyjaśnił, że godzina spotkania opłatkowego została ustalona ze względu na 

obecność zaproszonych księży proboszczów i czas jaki im odpowiada ( z 

uwagi na ich obowiązki). Spotkanie opłatkowe może odbyć się w przerwie 

Sesji i dalej można kontynuować obrady Sesji bez ograniczeń czasowych. 

 

Przewodniczący Rady poprosił o przegłosowanie zgłoszonych propozycji do 

porządku obrad XVI Sesji: 

1) za zdjęciem z porządku obrad pkt. 15 - podjęcie uchwały intencyjnej w sprawie 

zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego miasta i gminy 

Choroszcz  – 15 głosów, 
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2) za przeniesieniem pkt. 14 - rozpatrzenie sprawy dotyczącej powiększenia 

składu osobowego Komisji Rewizyjnej, na pkt. 8 – 6 głosów, 

3) za pozostawieniem rozpatrzenia sprawy dotyczącej powiększenia składu 

osobowego Komisji Rewizyjnej w pkt. 14 – 9 głosów, 

4) za wprowadzeniem w pkt. 12 – zmiany uchwały w sprawie podatku od 

środków transportowych – 15 głosów, 

5) za wprowadzeniem w pkt. 13 – zmiany uchwały w sprawie zwolnień w 

podatku od środków transportowych – 15 głosów, 

 

Zmieniony porządek obrad XVI Sesji został przyjęty głosami: 

- za przyjęciem – 9 głosów, 

- przeciw – 6 głosów, 

- wstrzymało się – 0 głosów. 

 

 

 

Ad. 3 – 

 

 Przewodniczący Rady poprosił o przyjęcie w drodze glosowania protokołu  

z poprzedniej – XV - Sesji Rady Miejskiej. 

 

Protokół z XIV Sesji został przyjęty głosami : 

- za przyjęciem – 14 głosów 

- przeciw  – 1 głos. 

 

Marek Borowski –  

Wyjaśnił, iż jest przeciwko ponieważ protokół nie oddaje przebiegu Sesji. Jego 

wypowiedzi albo nie ma albo nie są zbieżne z przebiegiem Sesji. Nie tylko jego, ale i 

innych wypowiedzi nie ujęto – takich dość ostrych. Burmistrz mówi że p. *(wyłączenie 

jawności w zakresie danych osobowych; na podstawie art. 5 ust. 2 ustawy z dnia 6 września 2001 r. o 

dostępie do informacji publicznej; jawność wyłączyła Ewa Łukaszewicz Z-ca Kierownika Referatu 

Organizacyjnego) zostały postawione zarzuty, a to jest ewidentna nieprawda, a tego w 

protokole nie ma. 

 

Romuald Szydłowski – 

Poprosił o wypunktowanie uwag do protokołu na piśmie. 

 

 

Ad. 4 – 

 

 Interpelacje i wnioski  zgłosili: 

Antoni Bogdan – 

Przy drodze do Zaczerlan i nie tylko wycinane są topole – ma w związku z tym 

pytanie: jaka firma to prowadzi, na czyje zlecenie i za jaką odpłatnością? 

 

Jerzy Ułanowicz – 

Wyjaśnił, że droga do Zaczerlan jest drogą powiatową i to Powiat planuje wycinki i 

uzgadnia je z konserwatorem. Jest to sprawa Powiatu jako właściciela: robi to na 

własną odpowiedzialność , bez informowania gminy. 
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Antoni Bogdan – 

Jeżeli planujemy budowę kotłowni m.in. na biomasę to jego zdaniem należy 

zagospodarować te topole na własne potrzeby – tyle topoli co jest na terenie gminy 

wystarczyłoby na rok opału. 

 

Piotr Tymiński- 

Poruszył sprawę ul. Zamkowej – mieszkańcy mają problemy ze stanem nawierzchni, 

która jest sukcesywnie wymywana przez wody opadowe, z roku na rok jest gorzej. 

Pismo w tej sprawie skierowane  zostanie na dziennik. 

     ( pismo w załączeniu) 

 

*(wyłączenie jawności w zakresie danych osobowych; na podstawie art. 5 ust. 2 ustawy z dnia 6 

września 2001 r. o dostępie do informacji publicznej; jawność wyłączyła Ewa Łukaszewicz Z-ca 

Kierownika Referatu Organizacyjnego) – 

Poinformował, że jest to już 3 podanie złożone w tej sprawie. Podłoże ulicy jest 

miękkie i jeśli są opady to woda nanosi muł pod okienka i na działki. Po każdym 

deszczu trzeba zawalać rowy i znowu z powrotem deszcz niesie to na działki. Trzeba 

koniecznie utwardzić tą ulicę. 

 

Jerzy Ułanowicz – 

Wyjaśnił, że w projekcie budżetu są zapisane środki na remonty dróg – Komisja 

Gospodarki dokona wizji lokalnej i ustali harmonogram robót, w tym również 

zostanie podjęta decyzja w sprawie ul. Zamkowej. 

 

Marek Borowski – 

Wnioskuje o wpisanie do budżetu remontu mostu na rz. Horodniance we wsi Porosły 

z uwagi na jego zniszczenie. 

      ( wniosek w załączeniu) 

 

Robert Wardziński- 

Zwrócił się z pytaniem: czy jest w Urzędzie dokumentacja dotycząca założenia 

fermy lisów przez p. Popko i czy można się z nią zapoznać? Zachodzi 

prawdopodobieństwo że w związku z jej likwidacją p. *(wyłączenie jawności w zakresie 

danych osobowych; na podstawie art. 5 ust. 2 ustawy z dnia 6 września 2001 r. o dostępie do 

informacji publicznej; jawność wyłączyła Ewa Łukaszewicz Z-ca Kierownika Referatu 

Organizacyjnego) może się ubiegać o odszkodowanie ze strony Gminy. 

 

Romuald Szydłowski – 

Odpowiedział, że dokumenty dotyczące fermy p. *(wyłączenie jawności w zakresie danych 

osobowych; na podstawie art. 5 ust. 2 ustawy z dnia 6 września 2001 r. o dostępie do informacji 

publicznej; jawność wyłączyła Ewa Łukaszewicz Z-ca Kierownika Referatu Organizacyjnego)są 

dostępne w Referacie Budownictwa. 

 

Marek Borowski – 

Zwrócił się z pytaniem: czy gmina dysponuje dokumentami w sprawie 

występowania do Gazowni o poprowadzenie linii od Bacieczek. 

 

Jerzy Ułanowicz – 

Odpowiedział, że oficjalnych pism w tej sprawie nie ma, natomiast było 

przeprowadzonych kilkanaście rozmów z przedstawicielem Gazowni dyr. Sawickim. 

Najlepszym wariantem ze względów ekonomicznych jest poprowadzenie linii od 
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strony Fast ( 6km gdy od strony Bacieczek jest 10km). Byłyby również problemy z 

umiejscowieniem tego gazociągu przy Sz. Warszawskiej ponieważ w tej chwili 

trwają opracowania tej trasy i byłyby problemy z uzgodnieniami ponieważ nie ma 

wyznaczonych pasów na uzbrojenie. Jest to potwierdzane przez cały czas przez 

Gazownię, a decyzja w tej sprawie należy do Gazowni. 

 

Romuald Szydłowski- 

Domyśla się, że chodzi o fakt, że to on mieszka w Dzikich  czyli po trasie przebiegu 

gazu. Gmina nic nie ma do decyzji w tej sprawie. Projektanci robiąc projekt na 

uciepłownienie Choroszczy zwrócili się do Gazowni o informację skąd przyjdzie gaz 

bo muszą zrobić projekt. Wobec szeregu niejasności proponuje zaprosić 

przedstawiciela Gazowni na Sesję Rady. 

 

Marek Borowski – 

Widać jak gmina dba o swoje żywotne interesy – gmina nie raczyła nawet wystąpić z 

wnioskiem o przebieg gazu przy Sz. Warszawskiej, zabiegać o to jako gospodarz, 

żeby ze względu na interes gminy nitka przebiegała przy Sz. Warszawskiej. Takie 

działanie to sabotaż. 

 

Romuald Szydłowski – 

Taka wypowiedź świadczy o ignorancji – Zakład Gazowniczy chce w I kolejności 

zasilić Choroszcz, a położenie nitki przy Sz. Warszawskiej jest również brane pod 

uwagę po wybudowaniu trasy szybkiego ruchu – aby objąć wszystkie firmy leżące 

przy Sz. Warszawskiej. 

 

Antoni Bogdan – 

Na czyj koszt będzie położony ten drugi gazociąg przy Sz. Warszawskiej? Ze 

względu na interes gminy bardziej wskazane byłoby położenie linii przy Sz. 

Warszawskiej bo do pierwszego odbiorcy byłoby nie 6 – 7 km a może tylko 1 – 2 

km. 

 

Romuald Szydłowski – 

Linia przy Sz. Warszawskiej będzie położona również na koszt gazowni. 

Przypomniał, że wszystkie linie są własnością Gazowni. 

 

Jerzy Ułanowicz – 

Nie można jego zdaniem upierać się przy położeniu linii przy Sz. Warszawskiej , 

gdyż nie ma możliwości uzgodnienia przebiegu gazociągu. Nie można zarzucać 

sabotażu i braku dbałości o interes gminy i mieszkańców – postanowienia wynikają z 

logicznego myślenia. 

 

Romuald Szydłowski – 

Dodał, że ci którzy mają jakiekolwiek wątpliwości w tej sprawie mogą wytypować 

np. 2 osoby, które pojadą z Burmistrzem na rozmowy z dyrekcją Zakładu 

Gazowniczego. 

 

Marek Borowski – 

Zwrócił uwagę, że przede wszystkim należy udokumentować dlaczego przy trasie 

warszawskiej powinna przebiegać linia – na piśmie. Od tego są urzędnicy w gminie 

– nie on. 



 

 8 

 

Piotr Tymiński – 

Jeśli się mówi, że przez Dzikie będzie szła główna linia, a potem dopiero przy Sz. 

Warszawskiej – teraz się okazuje że przy Sz. Warszawskiej nie ma możliwości – to 

w końcu o co chodzi? My pamiętamy dokładnie – w Bacieczkach miała być 

końcówka kolektora, ale nie było opracowania poboru przez odbiorców. Zamiast 

położyć linię przy trasie warszawskiej ze względu na firmy od których mamy duże 

pieniądze dla gminy i coś możemy za nie zrobić to my dajemy linię przez wioskę 

gdzie odbiorca dopiero w Choroszczy? Skoro nie ma na piśnie oficjalnego 

wystąpienia o przeanalizowanie położenia linii przy Sz. Warszawskiej – to wszystko 

jest jasne, bez komentarza. 

 

Piotr Dojlida – 

Proponuje zakończyć dyskusję, ponieważ część radnych nie rozumie, że mamy tu 

realną szansę doprowadzenia gazu do ciepłowni miejskiej i do Poczty Polskiej do 

2006 r. Przy Sz. Warszawskiej nie można dokonać pewnych uzgodnień i tu 

perspektywa doprowadzenia gazu w ciągu kilku lat, nie wiadomo jakich. Jeśli będzie 

konkretna koncepcja tej drogi – będzie można myśleć o koncepcji zasilania w gaz 

przy Sz. Warszawskiej. 

 

Piotr Tymiński – 

Czy jest na to dokument, że nie można poprowadzić gazu przy Sz. Warszawskiej? 

 

Marek Borowski – 

Zarzucił, że p. Dojlida wypowiada się publicznie w jego okręgu ( zagadnięty przez 

jednego z przedsiębiorców, że przy trasie Warszawskiej nic się nie dzieje) że to wina 

radnego. Radny odpowiada za kanał tłoczny, za aferę z tym związaną gdzie gmina 

straciła krocie; za 30% podatek, który w znacznym stopniu ograniczył obrót 

gruntami; że o infrastrukturę gmina powinna zabiegać od lat „x”; teraz za te 

machloje z gazem też radny odpowiada – ale to p. Dojlida macza w tym ręce. 

 

Tomasz Kraśnicki – 

Proponuje zakończyć tą kłótnię – prośba o skonkretyzowanie wniosku i złożenia go 

na piśmie. 

 

Piotr Dojlida – 

Wyjaśnił, że to była jego dyskusja z p. Czarneckim nie zaś publiczne wystąpienie jak 

zarzuca mu p. Borowski. 

 

Romuald Szydłowski- 

Poinformował, że na wybudowanie ciepłowni i sieci ciepłowniczej w Choroszczy 

potrzeba ok. 12 mln zł – tu jest duży problem do rozwiązania i tu trzeba pomóc w 

zdobyciu tych środków. 

 

Jacek Dąbrowski – 

Chciałby przypomnieć, że Łyski mają duże znaczenie dla gminy  ze względu na 

położenie przy trasie przelotowej i zakłady przy niej leżące. Na Łyski trzeba zwrócić 

uwagę bo jest to miejsce ważne, nie można ich ignorować. 
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Romuald Szydłowski- 

Wg jego wiedzy Łyskom najbardziej potrzebna jest kanalizacja i uzbrojenie ulicy. 

Nie można mówić, że Łyski nie zostały ujęte w budżecie – są ujęte w planie 

skanalizowania ale wg pewnej kolejności. 

 

 

Robert Wardziński – 

W imieniu Klubu Radnych „Uczciwość i praca” składa wniosek o odwołanie p. 

Romualda Szydłowskiego z funkcji Przewodniczącego Rady. Rada powinna zająć 

się tym wnioskiem na następnej Sesji. 

 

     ( wniosek w załączeniu) 

 

Lucyna Białowieżec – sołtys wsi Kolonia Porosły 

Poczta Polska ustawiła, bez porozumienia z właścicielami, skrzynki na prywatnych 

gruntach – korespondencja jest mokra, pretensje o to zgłaszane są do mieszkańców – 

prośba o wyjaśnienie tej sprawy. 

 

Piotr Tymiński – 

Poruszył temat zjazdów z Sz. Warszawskiej: są źle wykonane – proste, pod złym 

łukiem ( szczególnie zjazd na wysypisko gminne). Należy zwrócić na to uwagę 

dopóki inwestycja nie jest odebrana. 

 

Jerzy Ułanowicz – 

Wyjaśnił, że jest to droga krajowa – dokumentacja jest opracowana przez Dyrekcję 

Okręgową Dróg Publicznych w Białymstoku. Oni zlecają roboty firmie wyłonionej 

w drodze przetargu  - zjazdy są w pasie drogowym i nikt z gminą nie uzgadniał tych 

spraw, nie mamy na to wpływu. Pisaliśmy o utwardzenie wjazdów m.in. żeby 

poszerzyć drugi wjazd do Łysek i zostało to zrobione. 

 

 

 

Ad. 5 – 

 

 Informacje o propozycji zmian w budżecie gminy na 2004 rok przedstawił 

Burmistrz Choroszczy. 

 

Jerzy Ułanowicz – 

Poinformował, że są to ostatnie zmiany do budżetu na 2004 rok. Na wstępie 

poinformował o 3 poprawkach do materiałów przekazanych radnym przed 

komisjami: 

- otrzymaliśmy 100 tys zł z MENiS na budowę hali sportowej, 

- 10 131 zł na rekultywację wysypiska – podpisaliśmy umowę z Powiatem, 

- 1200 zł z MENiS na działalność gabinetów profilaktycznych w szkołach, 

Propozycja zmian w budżecie na 2004 r. jest następująca: 

1) zwiększyć dochody budżetowe o kwotę 147 124 zł, w tym : 

- 1200 zł – na gabinety profilaktyczne w szkołach 

- 10 131 zł – na rekultywację wysypiska 

- 32 377 zł – z subwencji uzupełniającej 

- 1916 zł – na stypendia dla liceum 
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- 1500 zl – dotacja dla Biblioteki Publicznej na zakup książek 

- 100 tys zł – na budowę hali sportowej, 

2) zwiększyć planowane wydatki o kwotę 147 124 zl , w tym: 

- 29 550 zł – na roboty dodatkowe na ul. Piłsudskiego ( kanał deszczowy) 

- 1000 zł – na przeciwdziałanie alkoholizmowi, 

- 1916 zł – na stypendia dla liceum 

- 1500 zł – na zakup książek do Biblioteki Publicznej 

- 1827 zł – na kulturę fizyczną i sport ( dowóz zawodników) 

- 10 131 zł – na rekultywację wysypiska 

- 1200 zł – na gabinety profilaktyczne w szkołach, 

3) wprowadzić w planie dochodów ponadplanowe dochody w wysokości 

159 716 zł, w tym: 

- 2900 zł – wpłaty na wodociąg  

- 3200 zł – opłaty eksploatacyjne za żwirownie 

- 1316 zł – odsetki z tytułu j/w 

- 42 700 zł - opłaty adiacencka i planistyczna  

- 1600 zł – wypisy i wyrysy z planu zagospodarowania przestrzennego 

- 90 tys zł – podatek od nieruchomości 

- 13 tys zł – podatek od środków transportowych 

- 5 tys zł – odsetki z tytułu j/w 

4) zmniejszyć dochody o kwotę 115 946 zł – podatek dochodowy od osób 

fizycznych 

5) zwiększyć plan wydatków o kwotę 43 710 zł, w tym: 

- 3500 zł – wydatki związane z poborem podatków   

- 3370 zł – na dodatki mieszkaniowe 

- 8400 zł – na kanalizację sanitarną w ul. 3-go Maja 

- 28 500 zł – na oświetlenie ulic, 

6) zmiany w środkach specjalnych: 

- 5 tys zl – za zajęcie pasa drogowego, z przeznaczeniem na remonty dróg 

gminnych, 

- SP Kruszewo – 3900 zł , z przeznaczeniem na zakup wyposażenia, 

- Przedszkole Samorządowe – 20 tys zł 

Ostatecznie, po zmianach: 

- dochody – 17 160 245 zł 

- wydatki – 17 955 219 zł 

Spłacona została ostatnia rata kredytu za oczyszczalnię ścieków i kanalizację w 

Choroszczy. Zostało nam 163 500 zł – pożyczki i kredyty zaciągnięte na 

kanalizację; kredyty na termomodernizację szkół: SP Choroszcz – 343 tys zł i  SP 

Kruszewo – 119 tys zł ( kwoty po uwzględnieniu 25% premii); 628 tys zł – 

kredyt krótkoterminowy na opłacenie inwestycji na które były pisane wnioski do 

Unii – został on spłacony( otrzymaliśmy już pieniądze na drogę Kruszewo – 

Izbiszcze, następne otrzymamy w 2005 r. , ale budżet udało nam się 

wyprowadzić na „0”). 

W 2004 r. zdobyliśmy: 

- 1 215 786 zł – dotacje unijne ( pozostałe środki na inwestycje z budżetu) 

- 700 tys zł – z MENiS na budowę hali sportowej 

- kredyty na termomodernizację wymienione wcześniej  

- w sumie ok. 2 500 tys zł. 
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Wszystkie zaplanowane inwestycje zostały wykonane i zapłacone. Udało się 

wykonać i wykończyć halę sportową. Czekamy w tej chwili na opinię 

SANEPID-u odnośnie tej inwestycji i można będzie otworzyć ją do użytku. 

Położono nawierzchnie z polbruku na ulicach w Choroszczy: Akacjowej, 

Pieściuka i Piłsudskiego. 

Wykonano: 

-  4 km drogi Izbiszcze – Kruszewo 

- kanalizację w Klepaczach i ul. 3-go Maja 

- dokumentację na I etap kanalizacji Klepacze – Krupniki, przetarg w 2005 r. 

- dokumentację na drogę w Klepaczach. 

Rok 2004 pomimo zagrożeń zakończyliśmy pomyślnie. 

 

Pytań do przedstawionych zmian w budżecie na 2004 r. nie odnotowano. 

 

Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały w sprawie zmian w budżecie 

gminy na 2004 rok. 

 

Uchwała została jednogłośnie przyjęta przez Radę.  

Obecnych 14 radnych, p. Jerzy Siemieniuk chwilowo nieobecny. 

 

 (uchwała Nr XVI/152/04, stanowi załącznik do protokołu, strona 26 ) 

 

 

Ad. 6 – 

 

 Przewodniczący Rady p. Romuald Szydłowski  poprosił Burmistrza o 

przedstawienie informacji na temat projektu budżetu gminy na 2005 rok. 

 

Jerzy Ułanowicz – 

Przypomniał, że projekt został przygotowany na podstawie założeń do budżetu 

przyjętych przez Komisje Rady. 

Przewidywane dochody w 2005 r. będą mniejsze w stosunku do 2004 r. o 3%: 

- dochody z tytułu podatków i innych należności– 6 185 tys zł – większe o 3% ( w 

tym podatek dochodowy od osób fizycznych 3030 tys zł) 

- subwencja oświatowa – większa o 21 tys zł 

- część wyrównawcza subwencji ogólnej dla gmin – 2916 tys zł ( nie ma dotacji na 

dożywianie, oświetlenie ulic, dodatki mieszkaniowe) mniejsza o 30 tys zł 

- środki z Urzędu Wojewódzkiego na prowadzenie zadań zleconych z zakresu 

administracji – USC, OC – 94 tys zł 

- na pomoc społeczną, w tym zasiłki rodzinne – ok. 2 mln zl 

- na budowę hali sportowej z MENiS – 300 tys zł 

- sprzedaż działek – 250 tys zł ( środki te będą prawdopodobnie większe po 

przeanalizowaniu możliwości zbycia mienia wiejskiego) 

 

Przewidywane wydatki w 2005 r, będą mniejsze o 8%: 

- inwestycje – 2 160 358 zł 

- wydatki bieżące ( opieka społeczna, oświata, administracja) – większe o 3% 

- różnica pomiędzy wydatkami i dochodami – 130 445 zł – na spłatę zaciągniętych 

kredytów i pożyczek 
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- zobowiązanie ok. 600 tys zł – z tytułu pożyczek i kredytów (w tej chwili zadłużenie  

wynosi 3% , maksymalnie można do 60% budżetu) 

-  hala sportowa – spłata 900 tys zł 

- modernizacja oświetlenia – spłata 93 500 zł 

- modernizacja kotłowni i sieci cieplnej – 100 tys zł  

Została rozstrzygnięta sprawa paliwa – ciepłownia będzie na gaz i biomasę; mamy 

opracowaną dokumentację na wszystkie sieci komunalne i sieć na terenie szpitala. 

Mamy pozwolenie na budowę; została przedstawiona koncepcja budowy kotłowni.. 

Będziemy starać się w tym przypadku o środki z Warszawy – jeśli dobrze pójdzie 

rozpoczniemy inwestycję w 2005 r. Z Zakładem Gazowniczym są ustalenia , że w 

2005 r. wykonuje dokumentację na przyłączenie  gazowe, a w 2006 r. wykonuje 

czyli doprowadza gaz do działki z kotłownią i następne rozgałęzienie do działki 

Poczty Polskiej. Jeśli chodzi o Pocztę – wszystkie formalne sprawy są dopięte – 

18.01.2005 r. będzie posiedzenie Rady Nadzorczej Poczty Głównej w Warszawie. 

Już w 2005 r. inwestycja będzie rozpoczęta.  

 

- budowa kanalizacji sanitarnej w ul. Zastawie II i III – 800 tys zł ( inwestycja 

podzielona jest na 2 etapy: na I etap mamy 60 tys zł, będziemy ubiegać się o środki 

unijne) 

- budowa wodociągu Krupniki – Kolonia Oliszki – 30 tys zł na I etap ( reszta 

środków od Marszałka) 

- przebudowa drogi Krupniki – Klepacze ( po kanalizacji) – 200 tys zł 

- budowa wodociągu na Oś. Wichrowe Wzgórza – do wykonania przez Spółkę ZEC 

– Wod 

- przebudowa ul. Powstania Styczniowego – 500 tys zł ( 150 tys zł z budżetu + 

środki z Unii) , 550 m 

- przebudowa ul. Szpitalnej – 180 tys zł ( 54 tys zł + środki z Unii) 220 m 

- przebudowa ul. Ogrodowej – ulica ta traktowana jest jako przyszłościowa 

obwodnica Choroszczy aby nie puszczać ciężkiego ruchu przez Rynek, nawierzchnia 

ułożona będzie na odcinku ok. 170 m , do uliczki łączącej Ogrodową z ul. Szkolną; 

koszt 160 tys zł w tym 48 tys zł z budżetu 

- zagospodarowanie terenu oraz wyposażenie hali sportowej – 180 tys zł + środki z 

Unii 

- kanalizacja sanitarna w ul. Zastawie I ( przyłącze) – 4 tys zł 

- wykonanie dokumentacji na kanalizację sanitarną w Al. Niepodległości, ul. 

Mickiewicza i Oś. Nowosiółki – 40 tys zł 

- w ramach projektu spójności – wykonanie wtórnika i dokumentacji na kanalizacje 

w Kolonii Porosy i Porosły – 80 tys zł 

- wykup gruntów pod ulice – 100 tys zł ( przypuszczalnie będzie to kwota za mała) 

- dofinansowanie dróg powiatowych – 260 tys zl ze wskazaniem ulicy w 

Barszczewie, 1670 m ( wieś stara się o środki poprzez sprzedaż mienia wiejskiego) 

- bieżące remonty dróg – 347 tys zł ( Komisja Gospodarki dokona przeglądu dróg i 

ustali harmonogram ich wykonania, w tym przeglądzie uwzględni się również ul. 

Zamkową) 

- wprowadzenie zmian do planu zagospodarowania przestrzennego – ok. 300 

wniosków na ok. 1000 działek – 85 tys zł 

- dodatki mieszkaniowe – 168 tys zł 

- dożywianie dzieci – 40 tys zł ( możliwość pozyskania środków z Programu 

dożywiania potrzebujących). 
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Jest szereg inwestycji, na które nie ma w budżecie pełnego pokrycia – będziemy 

ubiegać się o nie ze środków unijnych, ale trzeba zastanowić się co będziemy robić 

jeśli ich nie dostaniemy – zaciągać kredyty i realizować czy też wykonywać te 

najważniejsze zdaniem radnych, na ile pozwolą środki . 

Jest to pierwsze czytanie budżetu – wersja ostateczna do uchwalenia, będzie 

przedstawiona w okresie późniejszym. 

 

W dyskusji nad przedstawionym projektem budżetu udział wzięli: 

 

Antoni Bogdan – 

Zwrócił  uwagę, że za przyłącze zawsze płacił odbiorca – dlaczego przyłącze na 

Zastawiu I wykonywane jest na koszt gminy? 

 

Jerzy Ułanowicz – 

Wyjaśnił, że jest to wynik ugody z p. Szydłowskim – właścicielem piekarni. Otóż po 

prywatnym pasie gruntu przy drodze powiatowej idą wszystkie media. Pan 

Szydłowski  zażądał za to zapłaty – zamiast tego wykonamy przyłącze kanalizacji 

sanitarnej. 

 

Jerzy Siemieniuk – 

Poinformował, że wieś Barszczowo poczyniła pewne kroki celem zdobycia środków 

na budowę drogi przez wieś poprzez sprzedaż mienia wiejskiego – szacuje się, że 

można w ten sposób zdobyć nawet 400 tys zł. 

 

Romuald Szydłowski – 

Ma pewne uwagi do projektu budżetu: 

- rozważyć projekt przejścia z kanalizacją przez Sz. Warszawską w Nowosiółkach, 

Żółtkach , 

- na ile środki pozwolą wykonać ul. Ogrodową do końca terenu zabudowanego, 

- niecelowym jego zdaniem byłoby inwestowanie i robienie dużej stołówki z 

zapleczem kuchennym przy gimnazjum  bo prawdopodobnie nie będą już 

dofinansowywane obiady przez Skarb Państwa. Są tu inne możliwości bez 

ponoszenia kosztów na utrzymanie sprzętu, budynków i ludzi. 

 

Mariola Fiedorczuk – sołtys wsi Mińce 

Jest przeciwna – powinna być stołówka przy gimnazjum z uwagi na problemy z 

przejściem ( przede wszystkim czas) dzieci do stołówki przy szkole podstawowej. 

 

Robert Wardziński – 

Zwrócił się z pytaniem dotyczącym harmonogramu wydatków gminnej komisji 

przeciwdziałania alkoholizmowi – jakie były przesłanki podwyższenia 

wynagrodzenia dla pełnomocnika tej komisji?  Wzrost wynagrodzenia jest 25% w 

stosunku do 2004 r. ( w ciągu 2 lat o 100%) gdy tymczasem środki na działalność 

przeciwalkoholową zmalały w stosunku do roku 2004 o 30 tys zł. 

 

Jerzy Ułanowicz – 

p. Waczyński pracował na ½ etatu  czyli 4 godziny dziennie; problemów związanych 

z alkoholem przybywa i w związku z tym jest wniosek p. Waczyńskiego o 

zwiększenie mu etatu do ¾ czyli o 2 godziny dziennie. Pan Waczyński wkłada dużo 

serca w swoją pracę, jest dobrze przygotowany do działań, które prowadzi i jego 
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zdaniem należy popierać takich ludzi i dlatego wniosek powinien być przyjęty 

pozytywnie. 

 

Jacek Dąbrowski – 

W Centrum Kultury narzekają , że mają małą dotację, za mało pracowników  - może 

pracownik na ¼ czy ½ etatu przeszedłby do Centrum co jego zdaniem wpłynęłoby na 

działalność przeciwalkoholową  - tym bardziej że chodzi tam młodzież z różnych 

środowisk , która potrzebuje zainteresowania. Uważa, że należy pomóc Centrum 

Kultury poprzez „obcięcie” środków alkoholowych. 

 

Jerzy Ułanowicz – 

Jeżeli mamy dobrego człowieka, który się sprawdził, zna się na pracy to komu dać tą 

cząstkę etatu? Do tych zadań trzeba być przygotowanym, nie można tego przydzielić 

komukolwiek na ¼ etatu. 

 

Jacek Dąbrowski – 

Dodał, że może to robić osoba bezrobotna, po studiach, na ½ etatu za 600 zł czy inną 

kwotę, która dodatkowo byłaby instruktorem fotografii, a dzieci miałyby zajęcia. 

Dyrektor Centrum twierdzi, że przydałby mu się dodatkowy pracownik. Dla 

Centrum należy się też więcej dotacji . 

 

Piotr Dojlida – 

W imieniu większości członków Komisji Oświaty jest za zwiększeniem etatu i 

związaną z tym podwyżką . Jest to zasadne jako docenienie pracy p. Waczyńskiego. 

 

Piotr Tymiński – 

Złożył wniosek o ponowne przeanalizowanie harmonogramu wydatków na 

przeciwdziałanie alkoholizmowi – również pod względem wynagrodzenia dla 

pełnomocnika. 

 

Jacek Dąbrowski – 

Szukamy oszczędności pieniędzy na sport i kulturę – nie będzie szukał tych 

pieniędzy w inwestycjach np. w drogach. Wolałby, patrząc na harmonogram 

wydatków na przeciwdziałanie alkoholizmowi, żeby przeznaczyć więcej z tych 

środków na sport. 

 

Mieczysław Waczyński – 

Swoją działalnością zajmuje się już 12 rok – 4 pierwsze lata przepracował 

społecznie. Problemów jest coraz więcej, szczególnie z młodzieżą, dlatego wystąpił z 

wnioskiem o zwiększenie ilości godzin. Jeśli nie otrzyma za to wynagrodzenia i tak 

będzie to robił nadal. Nadal będzie działała świetlica socjoterapeutyczna w Centrum 

Kultury – mamy zamiar przenieść tam również świetlicę działającą przy Parafii w 

Choroszczy. 

 

Jacek Dąbrowski – 

Przypomniał, że działacze sportowi, większość z nich, również działa społecznie, a 

swoją działalnością wspomaga działania przeciwalkoholowe – szczególnie wśród 

młodzieży. Też robią to bez pieniędzy i nadal będą to robić. 
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Romuald Szydłowski- 

Zwrócił uwagę, że dochody są mniejsze z tytułu opłat ze sprzedaży alkoholu – po 

prostu nie otwiera się nowych sklepów z alkoholem. Jednak problem przez to nie 

zniknął – on zwiększył się ponieważ napływ alkoholu jest z różnych źródeł.. W 

Choroszczy działalność antyalkoholowa prowadzona jest z dobrym skutkiem. Gdyby 

nawet nie było wpływów ze sprzedaży alkoholu to i tak musielibyśmy kogoś 

zatrudnić , bo gmina musi pomagać ludziom w walce z alkoholizmem. Pan 

Waczyński jest już specjalistą w tej dziedzinie. Przypomniał, że umowę z nim 

podpisuje Burmistrz i należy to do jego kompetencji. Natomiast harmonogram 

wydatków będzie załączony do budżetu i będzie jeszcze rozpatrywany. 

 

Jacek Dąbrowski – 

Nie jest przeciwko działalności p. Waczyńskiego – broni jedynie interesów drużyny 

tenisa stołowego. Chodzi o zainteresowanie się tymi chłopcami bo potrzebują tego. 

Chodzi przede wszystkim o wspomożenie działalności tej drużyny – sprzęt, wyjazdy. 

 

Na tym zakończono dyskusję nad projektem budżetu gminy na 2005 rok. 

 

 

Ad. 7 – 

 

 Burmistrz Choroszczy p. Jerzy Ułanowicz poinformował , że następny punkt 

porządku obrad dotyczy dostosowania uchwały Rady Miejskiej w sprawie trybu 

postępowania o udzielenie dotacji, sposobu jej rozliczania oraz zasad kontroli 

zleconego zadania, z budżetu gminy, podmiotom nie zaliczanym do sektora finansów 

publicznych, podjętej poprzednio, do najnowszej wersji ustawy w tym przedmiocie. 

Z budżetu gminy mogą być udzielane dotacje podmiotom nie zaliczanym do sektora 

finansów publicznych i nie działających w celu osiągnięcia zysku na cele publiczne 

związane z realizacją zadań własnych gminy innych niż określone w ust. 4 ustawy z 

dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku  publicznego i o wolontariacie. Z 

dotacji takiej korzysta np. CARITAS i na ten cel zapisane są środki w budżecie. W 

uchwale zapisany jest tryb i termin składania wniosków, sposób rozliczenia, co 

powinna zawierać umowa i o jakie zadania można się ubiegać. 

Wobec braku głosów sprzeciwu – Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały w 

sprawie trybu postępowania o udzielenie dotacji, sposobu jej rozliczania oraz zasad 

kontroli zleconego zadania, z budżetu gminy, podmiotom nie zaliczanym do sektora 

finansów publicznych 

 

W wyniku głosowania, przy stosunku głosów: 

- za przyjęciem – 15 głosów, 

- przeciw – 0 głosów 

- wstrzymało się – 0 głosów         Rada podjęła przedmiotową uchwałę. 

 

 

(uchwała Nr XVI/153/04 stanowi załącznik do protokołu, strona 27 ) 
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Ad. 8 – 

 

 Przewodniczący Rady poprosił Burmistrza Choroszczy o przedstawienie 

tematu dotyczącego Programu współpracy Gminy Choroszcz z organizacjami 

pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku 

publicznego w roku 2005. 

 

Jerzy Ułanowicz – 

Wyjaśnił, że program jest opracowywany corocznie – ten jest propozycją na rok 

2005. Program zawiera wszystkie obszary, którymi zajmuje się Gmina:  

- w zakresie dialogu społecznego, poprawy infrastruktury organizacji i usprawniania 

form współpracy - z organizacjami pozarządowymi 

- w zakresie polityki społecznej 

- w zakresie opieki nad miejscami pamięci narodowej i współdziałania z 

organizacjami kombatanckimi: 

- w zakresie wspierania przedsiębiorczości 

- w zakresie kultury: 

- w zakresie porządku i bezpieczeństwa publicznego 

- w zakresie ochrony środowiska 

- w zakresie edukacji 

Podmiotem współpracy gminy z organizacjami pozarządowymi oraz innymi 

podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego są: 

organizacje pozarządowe realizujące zadania publiczne na terenie gminy lub dla jej 

mieszkańców; 

Rada Miejska w Choroszczy – w zakresie wytyczania głównych kierunków 

współpracy z organizacjami pozarządowymi; 

Burmistrz Choroszczy – w zakresie realizacji polityki współpracy z organizacjami 

pozarządowymi; 

właściwe merytorycznie komórki organizacyjne Urzędu Miejskiego w Choroszczy 

oraz podległe jednostki organizacyjne. 

Program współpracy Gminy Choroszcz z organizacjami pozarządowymi oraz innymi 

podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego w roku 2005 ma na 

celu: 

kształtowanie demokratycznego ładu społecznego w środowisku lokalnym poprzez 

budowanie partnerstwa między administracją publiczną, a organizacjami 

pozarządowymi; 

identyfikacja funkcjonujących w gminie organizacji pod względem rodzaju i 

kierunków ich działalności; 

wspieranie integracji podmiotów pozarządowych i samorządowych realizujących 

wspólne cele; 

realizacja zapisów Strategii Planu Rozwoju Lokalnego Miasta i Gminy Choroszcz; 
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umacnianie w świadomości społecznej poczucia współtworzenia i 

współodpowiedzialności za społeczność lokalną, za realizacje ich potrzeb i 

rozbudowę zasobów lokalnych, budowanie społeczeństwa obywatelskiego, w 

oparciu o wszystkie grupy wiekowe: seniorów, dorosłych, młodzież i dzieci; 

promowanie aktywności społecznej, w tym działań woluntarystycznych. 

Wobec braku głosów sprzeciwu – Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały w 

sprawie Programu współpracy Gminy Choroszcz z organizacjami pozarządowymi 

oraz innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego w roku 

2005. 

W wyniku głosowania, przy stosunku głosów: 

- za przyjęciem – 13 głosów, 

- przeciw – 0 głosów 

- wstrzymało się – 0 głosów         Rada podjęła przedmiotową uchwałę. 

 

Obecnych 13 radnych, chwilowo nieobecni: p. Radłowski i p. Dojlida. 

 

(uchwała Nr XVI/154/04 stanowi załącznik do protokołu, strona 28 ) 

 

 

Ad. 9 – 

 

 Przechodząc do omówienia kolejnego punktu obrad, Burmistrz Choroszczy 

przypomniał, iż w zasadzie wszystkie sprawy związane z podatkiem reguluje 

ordynacja podatkowa natomiast nie dotyczy ona opłat adiacenckich . Są tu 

przewidziane  różne formy wnoszenia tej opłaty – zapłata  całości, rozłożenie na raty 

lub przesunięcie terminu. Problem jest kiedy ktoś nie dotrzyma terminu. W 

poprzedniej uchwale jest np. zapis, że w takiej sytuacji jest natychmiast wymagalna 

cała należność, a odsetki liczy się od początku. W nowej uchwale proponuje się 

zapisy:  

- przypadku spłaty całej należności głównej mogą być umorzone odsetki od 

nieterminowo spłaconej należności głównej, 

- jeżeli należność nie została spłacona w terminie albo  

w pełnej wysokości ustalonych rat, pozostała do spłaty należność staje się 

natychmiast wymagalna wraz z należnymi odsetkami za zwłokę w tym również 

z odsetkami od odroczonych i rozłożonych na raty należności, chyba że 

Burmistrz wyznaczy termin późniejszy. 

 

 

Wobec braku głosów sprzeciwu – Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały 

zmieniającej uchwałę w sprawie szczegółowych zasad i trybu umarzania, odraczania 

lub rozkładania na raty należności pieniężnych, do których nie stosuje się przepisów 

ustawy – Ordynacja podatkowa. 

W wyniku głosowania, przy stosunku głosów: 

- za przyjęciem – 14 głosów, 

- przeciw – 0 głosów 

- wstrzymało się – 0 głosów         Rada podjęła przedmiotową uchwałę. 

 



 

 18 

Obecnych 14 radnych, chwilowo nieobecny p. Dojlida. 

 

(uchwała Nr XVI/155/04 stanowi załącznik do protokołu, strona 29 ) 

 

 

Ad. 10 – 

 

 Głos ponownie zabrał Burmistrz Choroszczy, który wyjaśnił konieczność 

podjęcia uchwały w sprawie ustalenia wysokości diet i zasad ich wypłaty 

wiceprzewodniczącemu Rady Miejskiej w Choroszczy, przewodniczącym komisji 

Rady Miejskiej w Choroszczy i ich zastępcom oraz radnym Rady Miejskiej w 

Choroszczy. 

 

Jerzy Ułanowicz – 

Diety pozostają na tym samym poziomie – organ kontrolny jakim jest Regionalna 

Izba Obrachunkowa w Białymstoku zwrócił nam uwagę na brak zapisu o treści: 

- diety ustalone w uchwale  przysługują każdorazowo za udział w Sesjach Rady 

Miejskiej w Choroszczy oraz posiedzeniach Komisji Rady Miejskiej w Choroszczy. 

Zmiana uchwały w przedmiotowej sprawie dotyczy wprowadzenia w/w zapisu. 

 

 

Wobec braku głosów sprzeciwu – Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały  

w sprawie ustalenia wysokości diet i zasad ich wypłaty wiceprzewodniczącemu 

Rady Miejskiej w Choroszczy, przewodniczącym komisji Rady Miejskiej w 

Choroszczy i ich zastępcom oraz radnym Rady Miejskiej w Choroszczy. 

W wyniku głosowania, przy stosunku głosów: 

- za przyjęciem – 15 głosów, 

- przeciw – 0 głosów 

- wstrzymało się – 0 głosów         Rada podjęła przedmiotową uchwałę. 

 

 

(uchwała Nr XVI/156/04 stanowi załącznik do protokołu, strona 30 ) 

 

 

Ad. 11 – 

 

 Przewodniczący Rady poprosił Burmistrza o wyjaśnienie konieczności 

zmiany uchwały w sprawie zatwierdzenia taryf na zbiorowe zaopatrzenie w wodę i 

zbiorowe odprowadzenie ścieków. 

 

Jerzy Ułanowicz – 

Wyjaśnił, iż w kwietniu  2004 r. Rada Miejska podjęła uchwałę w sprawie 

zatwierdzenia taryf na zbiorowe zaopatrzenie w wodę i zbiorowe odprowadzenie 

ścieków z jednoczesnym zapisem, że Gmina przeznaczy dopłatę  w wysokości 55 tys 

zł na zbiorowe odprowadzenie ścieków na rzecz odbiorców. Wynikało to z kalkulacji 

Spółki , aby nie musiała ona wykazywać strat na produkcji wody. W międzyczasie 

Spółka wystąpiła z wnioskiem o umorzenie podatku od nieruchomości za wrzesień , 

październik i listopad 2004 r. w wysokości 79 tys zł + odsetki ( w sumie 81 tys zł) 

motywując to trudną sytuacją Spółki w związku ze stratami na produkcji ciepła W 
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związku z umorzeniem wymienionej kwoty podatku – nie ma podstaw do dokonania 

dopłaty zapisanej w uchwale tj. 55 tys zł. 

 

Wobec braku głosów sprzeciwu – Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały  

zmieniającej uchwałę w sprawie zatwierdzenia taryf na zbiorowe zaopatrzenie w 

wodę i zbiorowe odprowadzenie ścieków. 

 

W wyniku głosowania, przy stosunku głosów: 

- za przyjęciem – 15 głosów, 

- przeciw – 0 głosów 

- wstrzymało się – 0 głosów         Rada podjęła przedmiotową uchwałę. 

 

 

(uchwała Nr XVI/157/04 stanowi załącznik do protokołu, strona 31 ) 

 

 

Ad. 12 – 

 

 W związku z rozpatrywaniem kolejnego punktu porządku obrad, wyjaśnień w 

sprawie zmiany uchwały dotyczącej określenia wysokości stawek podatku od 

środków transportowych udzielił, upoważniony przez Burmistrza – Zastępca 

Burmistrza Choroszczy. 

 

Stefan Bielski – 

Poinformował, że uchwałę w sprawie podatku od środków transportowych Rada 

podjęła na poprzedniej Sesji. Zgodnie jednak z sugestią Regionalnej Izby 

Obrachunkowej w Białymstoku  - w przygotowanym projekcie uchwały 

wprowadziliśmy zapis dotyczący ciągników balastowych o czterech osiach i więcej z 

określeniem stawek w tym przedmiocie. 

Cztery osie i więcej 

Od 12 ton do 36 ton włącznie 1247,00 1723,00 

Powyżej 36 ton 1723,00 2360,00 

 

 

Wobec braku głosów sprzeciwu – Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały  

zmieniającej uchwałę w sprawie określenia wysokości stawek podatku od środków 

transportowych. 

 

W wyniku głosowania, przy stosunku głosów: 

- za przyjęciem – 15 głosów, 

- przeciw – 0 głosów 

- wstrzymało się – 0 głosów         Rada podjęła przedmiotową uchwałę. 

 

 

(uchwała Nr XVI/158/04 stanowi załącznik do protokołu, strona 32 ) 
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Ad. 13 – 

 

 Ponownie głos zabrał Zastępca Burmistrza Choroszczy p. Stefan Bielski, 

który wyjaśnił, iż uchwałę  sprawie zwolnień w podatku od nieruchomości Rada 

równeiż podjęła na poprzedniej Sesji. Regionalna Izba Obrachunkowa w 

Białymstoku zwróciła uwagę, że przedmiotową uchwałę należy uszczegółowić 

powołując się na konkretne zapisy ustawy. 

Wobec braku głosów sprzeciwu – Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały  

zmieniającej uchwałę w sprawie zwolnień w podatku od nieruchomości. 

 

W wyniku głosowania, przy stosunku głosów: 

- za przyjęciem – 15 głosów, 

- przeciw – 0 głosów 

- wstrzymało się – 0 głosów         Rada podjęła przedmiotową uchwałę. 

 

 

(uchwała Nr XVI/159/04 stanowi załącznik do protokołu, strona 33) 

 

 

Ad. 14 – 

 

 Przewodniczący Rady udzielił głosu Burmistrzowi Choroszczy, który 

przedstawił temat dotyczący udzielenia pełnomocnictwa do zatwierdzania projektów 

współfinansowanych z EFS „ Alternatywne formy edukacji przedszkolnej” 

dyrektorom Szkół Podstawowych w Barszczewie, Kruszewie, Rogowie i Złotorii. 

 

Jerzy Ułanowicz – 

Poinformował, iż w ramach Europejskiego Funduszu Społecznego został ogłoszony 

program  „ Alternatywne formy edukacji przedszkolnej”. Program ten dotyczy dzieci 

3-5 letnich zamieszkałych na terenach wiejskich i tam gdzie nie ma przedszkoli. 

Składanie wniosków jest przewidziane do 18 stycznia 2005 r. ; jednym ze 

składników wniosku jest uchwała udzielająca pełnomocnictwa dyrektorom Szkół 

Podstawowych w Barszczewie, Kruszewie, Rogowie i Złotorii. Wtedy zostanie 

rozpoznany problem: czy na terenach wiejskich w naszej gminie jest potrzeba 

organizowania tego typu przedszkoli. Można uzyskać z tego programu 

wynagrodzenie dla nauczyciela orz środki na dowóz dzieci; lokum zapewnia 

wnioskodawca: gmina lub szkoła. 

 

 

Wobec braku głosów sprzeciwu – Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały w 

sprawie udzielenia pełnomocnictwa do zatwierdzania projektów 

współfinansowanych z EFS „ Alternatywne formy edukacji przedszkolnej” 

dyrektorom Szkół Podstawowych w Barszczewie, Kruszewie, Rogowie i Złotorii. 

 

W wyniku głosowania, przy stosunku głosów: 

- za przyjęciem – 15 głosów, 

- przeciw – 0 głosów 

- wstrzymało się – 0 głosów         Rada podjęła przedmiotową uchwałę. 
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(uchwała Nr XVI/160/04 stanowi załącznik do protokołu, strona 34 ) 

 

Ad. 15 – 

 

 Przechodząc do rozpatrzenia kolejnego punktu porządku obrad – 

uzupełnienia składu Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej w Choroszczy – 

Przewodniczący Rady poprosił o przedstawienie opinii Rady w tym przedmiocie. 

Aleksander Werpachowski – w imieniu Komisji Gospodarki, Finansów i Rolnictwa 

Poinformował, że Komisja przegłosowała dwie propozycje: 

- uzupełnienie składu Komisji Rewizyjnej do 5 osób – 3 za 

- uzupełnienie składu Komisji Rewizyjnej do 4 osób – 3 za 

- 1 osoba wstrzymała się 

 

Piotr Dojlida – w imieniu Komisji Oświaty, Kultury i Bezpieczeństwa Publicznego 

Poinformował, że Komisja również dwie propozycje: 

- uzupełnienie składu Komisji Rewizyjnej do 4 osób – 4 za 

- uzupełnienie składu Komisji Rewizyjnej do 5 osób – 3 za 

 

Przewodniczący Rady podsumował, że w takim przypadku do przegłosowania są 

dwa wnioski : 

- o uzupełnienie składu Komisji Rewizyjnej do 4 osób  

- o uzupełnienie składu Komisji Rewizyjnej do 5 osób . 

 

Antoni Bogdan – 

W imieniu Klubu Radnych zaprotestował – nadal podtrzymują oni swój wniosek o 

wprowadzenie do Komisji Rewizyjnej 2 osób z Klubu z uwagi na to, że w przypadku 

np. choroby jednego – w pracy Komisji będzie mógł uczestniczyć drugi 

przedstawiciel Klubu. Jeśli chodzi o środki – jeden z członków Klubu nie pobiera 

diety radnego, więc z tego tytułu nie będzie dodatkowego obciążenia. 

W imieniu grupy radnych powiedział, że chcą mieć w końcu coś do powiedzenia w 

sprawach gminy – nie chcą być tylko klakierami za społeczne pieniądze, a 

praktycznie do tego to się sprowadzało. Co jest dobre, ważne dla gminy – są za tym; 

co ich zdaniem nie odpowiada – są przeciw, nigdy jednak nie wygrali żadnego 

głosowania i nikt z tej grupy nie opowiedział się za nimi, najwyżej 1 lub dwie osoby 

wstrzymały się. Dlatego składają kategoryczny wniosek o wprowadzenie do Komisji 

Rewizyjnej dwóch osób z ich Klubu. 

 

Piotr Tymiński – 

Dodał, że na poprzedniej Sesji uchwała była przygotowana na 1 osobę. Skoro złożyli 

wniosek o 2 osoby – miało to być rozpatrzone na tej Sesji i uchwała jest 

przygotowana na dwie osoby. Jest to jego zdaniem sytuacja jasna i nic nie stoi na 

przeszkodzie. 

 

Marek Borowski – 

Może mu ktoś odpowie: wszystko jest super – czego się więc radni boją? Czy się 

czegoś obawiają? W normalnym kraju to oni jako mniejszość powinni mieć dwóch 

przedstawicieli w Komisji Rewizyjnej, a większość jednego – wtedy ta opcja czułaby 

się w porządku do ludzi. 
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Piotr Dojlida – 

Po prostu trzeba wygrać wybory – oni mają większość. 

 

Piotr Tymiński – 

Jak powinien być przeprowadzony skład osobowy Komisji Rewizyjnej – jaka jest 

procedura? 

 

 

Stefan Bielski – 

Procedura jest taka, że każdy z klubów, które istnieją, ma prawo zgłosić kandydata 

do Komisji Rewizyjnej. Nigdzie nie jest określone, ani w ustawie, ani w naszym 

Statucie – ile osób ma wchodzić w skład tej Komisji. Te rzeczy ustala Rada i rada na 

poprzedniej Sesji ustaliła ten skład jako 3-osobowy. Następnie, ponieważ powstał 

Klub Radnych i chce on wprowadzić swoich przedstawicieli – nie a formalnie 

żadnych przeszkód by przedstawiciele tego klubu zostali do niego wprowadzeni. 

Podkreślił, że ustawa ani Statut nie określa ilości osób, a więc o tym będzie 

decydował ten skład Rady, który jest na sali. Jeśli Rada podejmie uchwałę, że to 

będą dwie osoby to Klub zgłosi kandydatów i Rada będzie głosować nad dwiema 

osobami. Jeśli Rada zdecyduje o 1 osobie – to będzie głosować nad jedną osobą. 

 

Piotr Tymiński – 

Jak to się ma bezpośrednio po wyborach – jak się powinno przyjmować do Komisji 

Rewizyjnej? Było w wyborach 5 ugrupowań  wyborczych – powinno się im 

przedstawić w dniu 22.11.2002 r. na I-wszej Sesji taką informację i dopiero powinno 

się konsultować i tworzyć Komisję Rewizyjną. 

 

Stefan Bielski – 

Kandydatów trzeba zgłosić aby nad nimi głosować. W skład rady wchodzą różne 

komitety wyborcze ( może być ich nawet 100), ale to nie znaczy, że każdy komitet 

wyborczy ma mieć swojego przedstawiciela w Komisji Rewizyjnej – w tym układzie 

cała rada mogłaby wejść w skład Komisji Rewizyjnej. Natomiast z chwilą gdy 

powstał Klub Radnych – klub ma prawo zgłosić się do Rady i wprowadzić swego 

przedstawiciela i na tym etapie teraz jesteśmy. 

 

Tomasz Kraśnicki – 

Przypomniał, że Klub miał szansę podać swojego kandydata – nikt tego nie negował, 

tylko było oświadczenie że tego nie chcecie. 

 

Antoni Bogdan – 

Po co było podawać kandydata jak w głosowaniu była proporcja: 9 do 6? 

 

Krzysztof Błażkowski- 

Klub jest prawomocny, są zgłoszone dwie propozycje – proponuje zamknąć dyskusję 

i przegłosować te propozycje. 

 

Jacek Dąbrowski- 

Na poprzedniej Sesji Burmistrz i Przewodniczący również byli za tym żeby skład 

Komisji Rewizyjnej był nieparzysty – a teraz jest problem? 
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Romuald Szydłowski – 

Zaprzeczył, żeby wypowiadał taką opinię. 

 

Jacek Dąbrowski – 

Uważa, że gdyby wyrażono zgodę na 2 osoby byłaby ściślejsza współpraca. Klub 

czułby, że pozostali radni też chcą z nim współpracować. 

 

Romuald Szydłowski – 

Co przemawia za tym, żeby tego nie rozbudowywać i nie robi z tego jakiejś 

„trybuny” -  Komisja Rewizyjna ma pracować, a nie się kłócić. Jeśli Klub zgłosi 

jednego mądrego człowieka, który będzie znał się na budżecie, będzie pytał i 

przeglądał dokumenty to w przypadku odmiennego zdania od reszty Komisji może 

zgłosić to na Sesji pod obrady Rady. 

 

Następnie, kończąc dyskusję, zaproponował przegłosowanie zgłoszonych 

propozycji: 

 

- o uzupełnienie składu Komisji Rewizyjnej do 5 osób – 6 głosów za 

- o uzupełnienie składu Komisji Rewizyjnej do 4 osób – 9 głosów za. 

 

Radni w osobach: Piotr Tymiński, Marek Borowski, Antoni Bogdan, Jacek 

Dąbrowski, Robert Wardziński i Adam Półkośnik – opuścili obrady Sesji na znak 

protestu. 

 

Obecnych 9 radnych. 

 

Ad. 16 – 

 

 Przewodniczący Rady p. Romuald Szydłowski poprosił Przewodniczącego 

Komisji Rewizyjnej o przedstawienie propozycji planu pracy tej Komisji na rok 

2005. 

 

Jerzy Siemieniuk – 

Przedstawił następujące propozycje do planu pracy Komisji Rewizyjnej na rok 2005: 

1. dokonanie oceny wykonania budżetu za 2004 rok i wystąpienie do Rady 

Miejskiej w sprawie absolutorium Burmistrzowi, 

2. kontrola realizacji zadań i wykorzystania środków przez Miejsko-Gminne 

Centrum Kultury w Choroszczy, 

3. kontrola realizacji zadań i wykorzystania środków przez Miejsko-Gminny 

Ośrodek Pomocy Społecznej w Choroszczy, 

4. półroczna ocena realizacji budżetu, 

5. bieżące kontrole wykonania inwestycji komunalnych, 

6. składanie sprawozdań Radzie Miejskiej z realizacji zadań. 

 

Wobec braku innych propozycji tematów do planu pracy Komisji Rewizyjnej, 

Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały w sprawie planu pracy Komisji 

Rewizyjnej Rady Miejskiej w Choroszczy na rok 2005. 
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W wyniku głosowania, przy stosunku głosów: 

- za przyjęciem – 9 głosów, 

- przeciw – 0 głosów 

- wstrzymało się – 0 głosów         Rada podjęła przedmiotową uchwałę. 

 

 

(uchwała Nr XVI/161/04 stanowi załącznik do protokołu, strona 35 ) 

Ad. 17 – 

 

 Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury i Bezpieczeństwa Publicznego p. 

Piotr Dojlida przedstawił Radzie informację z działalności tej Komisji w roku 2004 . 

 

      ( informacja w załączeniu) 

 

Ad. 18 – 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki, Finansów i Rolnictwa przedstawił 

Radzie informację z działalności tej Komisji w roku 2004 . 

 

      ( informacja w załączeniu) 

 

 

Ad. 19 – 

 

Zapytania i wnioski zgłosili: 

 

Tomasz Kraśnicki – 

Zgłosił wniosek formalny w sprawie wykonania planu rewitalizacji Placu 

Brodowicza w Choroszczy, a w związku z tym znalezienia na ten cel środków. 

 

*(wyłączenie jawności w zakresie danych osobowych; na podstawie art. 5 ust. 2 ustawy z dnia 6 

września 2001 r. o dostępie do informacji publicznej; jawność wyłączyła Ewa Łukaszewicz Z-ca 

Kierownika Referatu Organizacyjnego) – 

Wypowiedziała się w sprawie podziału działki Nr *(wyłączenie jawności w zakresie danych 

osobowych; na podstawie art. 5 ust. 2 ustawy z dnia 6 września 2001 r. o dostępie do informacji 

publicznej; jawność wyłączyła Ewa Łukaszewicz Z-ca Kierownika Referatu Organizacyjnego)  
położonej na Oś. Nowosiółki w Choroszczy – interesuje ją w jaki sposób Komisje 

Rady dokonały analizy tego podziału? Jej zdaniem podział tej działki dokonany 

został bezprawnie , sąsiedzi zostali oszukani, a w poświadczeniach z Urzędu Gminy 

dotyczących tej działki została potwierdzona nieprawda. Zwraca się więc z prośbą, 

żeby radni zajęli się sprawą tych zaświadczeń wydawanych w latach 2002 – 2004 na 

tą samą działkę. Jest bałagan w planach zagospodarowania i dokumentach i 

wykorzystane to zostało w nowym studium zagospodarowania przestrzennego – z 

błędami, gdzie mnóstwo rzeczy jest nieprawdziwych. 
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Mariola Fiedorczuk – 

Jaki są szanse żeby gmina Choroszcz pokryła koszty przyłączenia Internetu do Miń z 

gm. Turośń Kościelna ? Jakie są propozycje w tym temacie w naszej Gminie? 

 

Jerzy Ułanowicz – 

Odpowiedział, że firma „Biatel” dokonała wizji lokalnej i zaproponowała by 

wykorzystać do tego wszystkie szkoły na terenie gminy, które mają stały dostęp do 

Internetu. Z tych stałych połączeń w obszarze 3 km, poprzez sygnał radiowy, można 

by było rozpowszechniać Internet. 

 

*(wyłączenie jawności w zakresie danych osobowych; na podstawie art. 5 ust. 2 ustawy z dnia 6 

września 2001 r. o dostępie do informacji publicznej; jawność wyłączyła Ewa Łukaszewicz Z-ca 

Kierownika Referatu Organizacyjnego) – 

Prośba o podsypanie drogi od ul. Mickiewicza. 

 

*(wyłączenie jawności w zakresie danych osobowych; na podstawie art. 5 ust. 2 ustawy z dnia 6 

września 2001 r. o dostępie do informacji publicznej; jawność wyłączyła Ewa Łukaszewicz Z-ca 

Kierownika Referatu Organizacyjnego) – 

W jakim stadium jest legalizacja fermy p.* (wyłączenie jawności w zakresie danych 

osobowych; na podstawie art. 5 ust. 2 ustawy z dnia 6 września 2001 r. o dostępie do informacji 

publicznej; jawność wyłączyła Ewa Łukaszewicz Z-ca Kierownika Referatu Organizacyjnego) ? 

Interesuje go to dlatego, że jeśli dojdzie do legalizacji i wystąpi on o odszkodowanie 

ze strony Gminy – to cały budżet inwestycyjny gminy na to pójdzie. 

 

Romuald Szydłowski – 

Burmistrz czuwa nad tą sprawą, a Rada nie podejmie żadnej uchwały w tej sprawie. 

 

Tomasz Fiłończuk – 

Sprawa budynków pokrytych eternitem – sołtysi dostarczyli do gminy informacje na 

ten temat. Co dalej z tym problemem? 

 

Romuald Szydłowski – 

Wyjaśnił, że rozeznanie było robione z uwagi na zapytanie z Ministerstwa – jaka to 

skala problemu w kraju. Problem jest duży i obawia się, że nawet środki z Unii nie 

pokryją wymiany eternitu. Będziemy w dalszym ciągu śledzić postęp działań w tej 

sprawie. 

 

Róża Buńkowska – Urban – 

Czy był już przetarg na odśnieżanie dróg w 2005 roku – nie ma śniegu ale drogi są 

śliskie i było już kilka wypadków w Zaczerlanach. 

 

Jerzy Ułanowicz – 

Poinformował, że przetarg wygrała Spółdzielnia Kółek Rolniczych w Choroszczy – 

była to jedyna firma która przystąpiła do przetargu. 

 

Romuald Szydłowski – 

Jako podsumowanie tej Sesji stwierdził, że był to dobry rok dla Gminy Choroszcz – 

przybyło dużo nowych inwestycji, pozyskano środki z zewnątrz i będziemy czynić 

starania o dalsze ich pozyskiwanie. 

 

Ad. 20 – 
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 Wobec wyczerpania porządku obrad XVI Sesji Rady Miejskiej w Choroszczy 

– Przewodniczący Rady p. Romuald Szydłowski zakończył obrady i podziękował 

wszystkim za czynny udział. 

 

   Na tym protokół zakończono. 

 

 

 

Protokołowała: 

Ewa Łukaszewicz    Przewodniczący Rady Miejskiej 

       w Choroszczy 

 

        mgr inż. Romuald Szydłowski 

 


